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a r m a n m e l i . i r  
       مصباحی مقدم: مجمع تشخیص موضوعات مورد 

بررسی را خود انتخاب نمی کند

مجمع در سکوت چه دستور 
کارهایی را پیش می برد؟

 توکلی: انتظارمردم از مجمع بالاست که 
مسائل را بسنجند

گفت وگــو
مرتضی مکی در گفت و گو با »آرمان ملی«:

 حمله های  اسرائیل؛ 
مانع اصلي تفاهم ایران و آژانس

   نتیجه جلسه شورای حکام به سفر گروسی بستگی دارد
  عدم احیای برجام مانع همکاری ایران و آژانس است

مجمع تشخیص مصلحت نظام که در ادواری 
مانند اعلام مخالفت با پذیرشFATF  از سوی 
ایران در سر خط خبرها قرار داشت، این روزها، 
نمود رسانه ای کمتری دارد و این سوال پررنگ تر 
شده که در اوضاع حساس کنونی ایران، مجمع 
مجمع  است؟  کاری  چه  مشغول  تشخیص، 
تشخیص مصلحت نظام یکی از مهم ترین نهادهای 
قدرت در ساختار سیاسی ایران است. نهادی که 
هنوز برخی از اعضای آن برای مردم ناشناخته اند 
و کمتر علاقه ای به دیده شدن و در معرض قرار 
گرفتن دارند اما در مهم ترین تصمیمات کلان 
کشوری اثرگذار هستند. طی چند سال اخیر، 
این نهاد، رخدادهای مهمی را تجربه کرده که 
درگذشت هاشمی رفسنجانی و ریاست آملی 
لاریجانی، از جمله مهم ترین آنهاست. مجمع 
تشخیص مصلحت نظام که در ادواری مانند اعلام 
مخالفت با پذیرشFATF  از سوی ایران در سر 
خط خبرها قرار داشت، این روزها، نمود رسانه ای 
کمتری دارد و این سوال پررنگ تر شده که در 
اوضاع حساس کنونی ایران، مجمع تشخیص، 

مشغول چه کاری است؟
  دستور کار مجمع و نیازهای روز

صورتجلسات منتشر شده در پایگاه اطلاع 
رسانی مجمع تشخیص مصلحت نظام  نشان 
می دهد؛ طی یک سال اخیر در جلسات مجمع 
موضوعاتی مانند »سیاست های کلی تامین 
اجتماعی«، رسیدگی به لایحه »موافقتنامه 
انتقال محکومین بین دولت جمهوری اسلامی 
ایران و دولت فدراسیون روسیه«، بررسی لایحه 
»ایجاد مناطق آزاد تجاری صنعتی و مناطق 
ویژه اقتصادی« و »آخرین وضعیت اقتصادی 
کشور و تصمیمات جدید ارزی دولت و مجلس« 
توسط اعضا مورد بررسی قرار گرفته است. اما 
دستورکارهایی از این جنس با نیازهای روز 
است؟  همخوان  کشور  اقتصادی  و  سیاسی 
فروردین ماه سال گذشته بود که محسن رضایی 
دبیر سابق مجمع تشخیص مصلحت نظام با 
تاکید آملی لاریجانی ریاست مجمع دستور 
کار پنج گانه ای را برای بررسی راه های سرعت 
بخشیدن به مبارزه با کرونا و تحقق شعار جهش 
تولید ابلاغ کرد. موضوعی که به مجمع ابلاغ 
نشده بود و خود این نهاد در دستور کار قرار داد. 
البته تیرماه سال جاری نیز رئیس مجمع بر لزوم 
اقدام فوری دولت مستقر و دولت آینده برای رفع 
مشکلات معیشتی مردم به ویژه قشرهای ضعیف 
و محروم تاکید کرد. در همین رابطه احمد توکلی 
عضو تشخیص مصلحت نظام گفت: »در برخی 
موضوعات مجمع، مورد توجه عمومی است و 
گاهی مباحثی در دستور کار مجمع قرار می گیرد 
که توجه عموم را به خود جلب نمی کند. به همین 
دلیل این احساس شکل می گیرد که مجمع، فعال 
نیست یا جلسه ای برگزار نمی کند. اعضای مجمع 
در مقام مشورتی، منفعل هستند. مردم از مجمع 
انتظارشان بالاست که مسائل را بسنجند. معتقدم 
مجمع باید بیشتر تحرک داشته باشد، جلسات 
بیشتری برگزار کند و مشورت بیشتری به مقام 
رهبری بدهد.« غلامرضا مصباحی مقدم دیگر 
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام، نیز اظهار 
داشت: انفعال مجمع واقعیت ندارد. جلسات 
مجمع به صورت فعال و هر دوهفته یک بار برگزار 
می شود و تمامی اعضا حضور پیدا می کنند. هیچ 
مشکلی از لحاظ برگزاری جلسات و خروجی 
آن وجود ندارد. مجمع،  همانند مجلس نیست 
که موضوعات مورد بررسی را خود انتخاب کند.  
مهم ترین دستورکار و وظیفه مجمع حل موارد 
اختلافی میان مجلس و شورای نگهبان است. 
وظایف مجمع به این شکل نیست که دستوری 

داشته باشد و مستقیما به آن ورود کند.
 از کاخ مرمر تا ساختمان مجلس قدیم

مجمع تشخیص مصلحت نظام که روزی با 
هدف داوری و حل اختلاف مجلس و شورای 
نگهبان ایجاد شده بود در سال ۱۳۶۸ و پس 
از تغییر قانون اساسی، وظایف این نهاد دولتی 
افزایش پیدا کرد و از سال ۱۳۸۵، نظارت بر حسن 
اجرای سیاست های کلی نظام که از اختیارات 
رهبر است، توسط رهبر انقلاب به این مجمع 
... سید  واگذار شد. اولین رئیس مجمع، آیت ا
علی خامنه ای بود و بعد از آن به مدت ۲۷ سال 
آیت ا... هاشمی رفسنجانی بر صندلی ریاست آن 
تکیه زد. پس از درگذشت او، محمدعلی موحدی 
کرمانی رئیس موقت مجمع شد و محمود هاشمی 
شاهرودی با این که حکم ۵ ساله ریاست مجمع 
به نام او خورد اما کمتر از دو سال ریاست را بر 
عهده داشت و با درگذشت او در اواخر سال 9۷، 
حکم ریاست به نام صادق لاریجانی صادر شد. اما 
تغییرات در مجمع تشخیص در این سال ها فقط 
محدود به انتقال جلسات از کاخ مرمر به ساختمان 

مجلس قدیم نبوده است.
 مجمع و دولت سیزدهم

ابراهیم رئیسی زمانی که به عنوان رئیس 
دولت بر جایگاه خود تکیه زد، در اولین جلسه 
تشخیص مصلحت نظام به عنوان رئیس جمهور 
شرکت کرد. صندلی او در تشخیص مصلحت 
نظام پیش از این و حالا که عنوان رئیس جمهور را 
با خود دارد در مجمع حفظ خواهد شد اما اهمیت 
شرکت او در این جلسه زمانی معنادارتر شد که 
حسن روحانی رئیس دولت گذشته، علاقه ای به 
حضور در این جلسات نداشت و همین غیبت های 
او در جلسات مجمع تشخیص، پیامدهایی داشت 
که ناتوانی دولت در مجاب کردن اعضای مجمع 
تشخیص به ضرورت موافقت با پذیرش FATA  در 
زمره آنهاست. از سوی دیگر محسن رضایی، دبیر 
سابق مجمع تشخیص مصلحت نظام نیز حالا به 
دولت نزدیک تر از دوره گذشته است و به عنوان 
معاون اقتصادی رئیس جمهوری منصوب شده تا 
در تصمیمات مهم اقتصادی یاریگر دولت باشد و 
از این حیث می توان وجود او را به عنوان یار کمکی 

دولت مفروض دانست.

گزارش

آرمان ملی-علیرضا پورحسین: 
مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی 
به ایران سفر کرده است تا در خصوص 
برنامه های هسته ای ایران رایزنی انجام 
دهد. سخنگوی وزارت خارجه ایران در 
نشست خبری هفتگی خود در این خصوص عنوان کرده 
است که همواره سعی شده که روابط ایران و آژانس بین 
المللی انرژی اتمی فنی و در چارچوب پادمان، اساسنامه 
و رویه های آژانس بین المللی انرژی اتمی باشد و امیدواریم 
که سفر گروسی به تهران نیز مانند سفرهای قبلی سفر 
سازنده  ای باشد. خطیب زاده با تاکید بر اینکه ایران همواره به 
آژانس توصیه کرده  که در مسیر همکاری های فنی باقی بماند 
و اجازه ندهد برخی از کشورها، اهداف و اغراض سیاسی خود 
را به نام آژانس جلو ببرند، گفته است که ایران در چارچوب 
تحولات و بر اساس شرایط تصمیمات لازم را اتخاذ می کنیم. 
موضوعاتی بین ایران و آژانس وجود دارد که ما همواره سعی 
کرده  ایم در چارچوب مسائل فنی آن را حل کنیم. از آژانس 
نیز خواسته ایم که در همین چارچوب کار را جلو ببرد. آژانس 
بین  المللی انرژی اتمی به خوبی می  داند تمامی خرابکاری ها 
و اعمال تروریستی که توسط رژیم صهیونیستی در خاک 
ایران انجام شده است و با سکوت برخی از کشورهای مدعی 
نیز همراه بوده است تاثیر قابل توجهی بر برخی از ابعاد فنی 
برنامه هسته ای ایران گذاشته است و این مسائل بین ایران و 
آژانس در چارچوب خود پیگیری شده و می شود. در راستای 
بررسی این مساله »آرمان ملی« گفت و گویی با مرتضی 
مکی، تحلیلگر مسائل بین الملل داشته است که در ادامه 

می خوانید.
 سفر مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی به 

ایران با چه اهدافی صورت می گیرد؟
مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی در مدت زمان 
کوتاهی که دولت سیزدهم بر سر کار آمده است برای دومین 
مرتبه به ایران سفر می کند. این سفر از برخی جهت ها بسیار 
حائز اهمیت است. از روز جمعه آتی ما شاهد آغاز اجلاس 
شورای حکام خواهیم بود که تقریبا با این سفر هم زمان شده 
است و از سوی دیگر نیز مذاکرات احیای برجام از تاریخ  آذر 
ماه آغاز می شود که مشخصا بر آن نیز تاثیر خواهد گذاشت. 
مشخصا گروسی در سفر به تهران مباحثی را مطرح می کند 
که در این رویداد مورد بررسی قرار می گیرند و قطعا اگر سفر 
گروسی به تهران با نتایج مثبتی همراه شود، آن دو جلسه نیز 
نتایج خوبی خواهند داشت و یک گام دیگر به احیای برجام 
نزدیک تر خواهیم شد. رافائل گروسی در سفر گذشته خود 
توانست به یک توافق برسد و امروز نیز با وزیرخارجه ایران 
دیدار می کند تا بار دیگر نیز توافقی در خصوص تعهدات 

هسته ای ایران و احیای برجام صورت گیرد.
 اختلاف جدی بین ایران و آژانس وجود دارد که 

مانع احیای برجام شود؟
یکی از موضوعاتی که گروسی در سفر به تهران قطعا پیگیر 
آن خواهد بود، مجتمع ساخت سانتریفیوژ در کرج است که 
مورد حمله اسرائیل قرار گرفته است. ایران در واکنش به 
حمله اسرائیل به مرکز تسا کرج اجازه نداد تا دوربین های 
آژانس در آن فعال شوند و تصاویری ضبط کنند. رافائل 
گروسی نسبت به این امر در ماه های اخیر اعتراضات زیادی 
نسبت به ایران انجام داده است اما ایران نیز بر موضع خود 
استوار است و عنوان کرده که این اسرائیل است که اجازه 
نمی دهد تا ایران و آژانس همکاری فنی خوبی داشته باشند. 
ایران عنوان کرده که در وهله نخست در حال بررسی ابعاد 
مختلف حمله به این مرکز است و از سوی دیگر ایران نیز بر 
این باور است که اطلاعات محرمانه ایران را آژانس منتشر 
می کند که منجر به حمله به تاسیسات مهم ایران می شود. 
امروز مهم ترین اختلافات ایران و آژانس تحت تاثیر اعمال 
تحریم ها علیه ایران و تعلیق برجام است. مشخصا اگر برجام 
احیا شود و تحریم ها علیه ایران لغو شوند، این فرصت به وجود 
می آید که ایران نیز به صورت کامل با آژانس بین المللی 
انرژی اتمی همکاری کند و اختلافات موجود از بین رود. 
سابقه همکاری ایران و آژانس بین المللی انرژی اتمی نشان 
می دهد که این زمینه همکاری خوب و مثبت بوده است و این 
طرف های دیگر برجام بوده اند که به واسطه عدم پایبندی به 
برجام منجر شده اند تا شرایط به گونه ای شود که امروز ایران 

و آژانس اختلافاتی داشته باشند. 
 چگونه ایران و آژانس می توانند از بن بست ایجاد 

شده خارج شوند؟
باید توجه داشت که آژانس بین المللی انرژی اتمی نقش 
فنی در مذاکرات احیای برجام دارد و نظر فنی این آژانس 
می تواند منجر به حل مساله برجام نیز شود. از سوی دیگر 
در این اواخر شاهد بوده ایم که هرگاه طرف های برجام اراده 
لازم برای به نتیجه رسیدن برجام را نداشته اند، نقش سیاسی 
آژانس بیشتر شده است و عملا به یک ابزار در دست غربی ها 
بدل شده است. در همین راستا آژانس اطلاعاتی در اختیار 
غربی ها قرار می دهد که ایران با آژانس همکاری کافی را 
ندارد در صورتی که بارها فعالیت های صلح آمیز ایران تایید 
شده است. امروز نتیجه جلسه شورای حکام به سفر گروسی 
بستگی دارد و اگر ایران و آژانس به توافق برسند قطعنامه ای 
علیه ایران صادر نخواهد شد اما اگر این تفاهم به وجود نیاید، 
باز هم شاید کار گره بخورد. امروز مذاکرات وین و اجلاس 
شورای حکام به عرصه هایی تبدیل شده اند که گزارش آژانس 
می تواند مسیر آنها را مشخص کند. باید توجه داشت که در 
چارچوب NPT دو موضوع مهم یعنی عدم استفاده از سلاح 
هسته ای و خلع سلاح کشور های مجهز به این سلاح مورد 
توجه قرار دارد، اما هر جا نوبت به خود این کشور ها می رسد از 
عمل به تعهدات خود سرباز زدند. در همین چارچوب موضوع 
ایران موضوع مهم و حساسی در دهه  گذشته برای آژانس 
بین المللی انرژی اتمی بوده است و در دوره مدیر کلی آمانو 
نیز گزارش های متعددی از طرف آژانس ارائه شد که همگی 
تایید کننده عملکرد مناسب ایران در موضوع هسته ای و 
برجام بود اما امروز باز هم شاهد رفتارهایی خاص در قبال 

ایران هستیم.

آرمان ملی- حمید شجاعی: سرمایه سوزی 
در جامعه ما سابقه زیادی دارد و در مقاطع مختلف 
به وضوح دیده ایم که در حوزه های متفاوت به جای 
تصمیم درست و انتخاب روش بهتر و آسان تر برای 
رسیدن به هدف بعضا تصمیمات و رویکردهایی 
اتخاذ شده که نه تنها هدف مدنظر را پوشش نداده 
بلکه خسارت بیشتری را وارد آورده و در مواردی 
باعث از دست رفتن سرمایه های کشور شده است. 
شاهد مثال این مساله را می توان در عادل فردوسی 
پور مجری و تهیه کننده صداوسیما مشاهده کرد. 
چهره ای که با تلاش و کوشش خود طی بیش از دو 
دهه برنامه نود را به برندی برای تلویزیون تبدیل کرد 
و به اذعان خود مدیران صداوسیما بخش اعظمی از 
مخاطبان این رسانه مخاطب نود بوده اند. محبوبیت 
فردوسی پور به حدی بود که حتی در جشنواره جام 
جم نیز که همه مدیران صداو سیما حضور دارند 
فردوسی پور و برنامه اش بیشترین جوایز را دریافت 
کردند و حتی جایزه مردمی هم از آن فردوسی پور 
شد. اما این سرمایه با رویکردهای حداقلی و بسته 
برخی مدیران میانی این رسانه از این شبکه کنار 
گذاشته شد تا پر بیننده ترین برنامه تلویزیون نیز 
تعطیل شود. هرچند که این مدیران حداقلی فکر 
می کردند که با گرفتن نود از فردوسی پور و کنار 
گذاشتن او از آنتن شبکه ۳ می توانند از تاثیر او 
بکاهند اما به همان سرعت در جهت معکوس باعث 
شدند که فردوسی پور بیشتر دیده شود و امروز در 

جامعه به برندی محبوب و خاص تبدیل گردد. 
شکست مدیران صداوسیما در مقابل فردوسی پور 
و تاثیر رسانه ای وی جایی مشخص شد که شبکه ۳ 
با تمام هیبت خود در صدد پوشش مسابقه فینال 
آسیا بین پرسپولیس و اولسان هیوندای کره جنوبی 
بر آمد اما زمانی که مشخص شد عادل فردوسی پور 
با دعوت کنفدراسیون فوتبال آسیا این مسابقه را از 
صفحه اینستاگرام »AFC« گزارش خواهد کرد نه 
تنها از مخاطبان تلویزیون به طرز محسوسی کاسته 
شد بلکه چند میلیون هم به دنبال کنندگان این 
صفحه اضافه شد و اینگونه یک سرمایه داخلی که به 
گفته خود ۲0 سال در صداو سیما رشد کرده و بالا 
آمده با یک تصمیم نادرست از دست رفت و امروز 
همه مطالبه جامعه از مدیران صداو سیما بازگشت 

عادل و دوشنبه های فوتبالی نود است.  
 بازگشت عادل؛ وعده محقق نشده 

تغییرات در صداو سیما نه به اندازه تغییر در 
دولت اما به میزانی کمتر مورد انتظار جامعه بود و 
مردم منتظر بودند که با تغییرات در سطح ریاست و 
مدیران ساختمان شیشه ای جام جم شاهد تغییراتی 
در درون این سازمان و بازگشت برخی چهره  های 
معروف و محبوب جامعه باشند.  این در حالی است 
که حدود ۲ ماه از روی کارآمدن پیمان جبلی به 
عنوان رئیس سازمان صدا و سیما می گذرد اما به رغم 
برخی تغییرات در صدا وسیما همچنان از حضور 
چهره هایی که بازگشتشان مطالبه جامعه است 

خبری نیست. هر چند که رئیس جدید صداوسیما 
که خوزستان را به عنوان اولین مقصد سفر خود 
پس از انتصابش برگزید، دهم مهر ماه در پاسخ 
به درخواستی برای بازگشت عادل فردوسی پور با 
برنامه »نود« به تلویزیون، اظهار کرده بود: »عادل 
فردوسی پور می تواند دوباره در تلویزیون فعالیت 
کند و از نظر ما منعی ندارد.« این اظهار نظر جبلی در 
جایگاه رئیس جدید موجی از امیدواری را در جامعه 
برای بازگشت عادل به آنتن شبکه ۳ سیما زنده 
کرد. هر چند که بسیاری این پاسخ کلی را دلیلی 
برای بازگشت »نود« به شبکه سه تلقی نکردند؛ 
چراکه فردوسی پور مدت هاست با برنامه »فوتبال 
۱۲0« در شبکه ورزش حضور دارد و در حقیقت با 
تلویزیون همکاری می کند. بر این اساس این پاسخ 
نمی تواند تاییدی باشد بر بازگشت برنامه ورزشی 
»نود« به صداوسیما باشد.  ضمن اینکه پیمان جبلی 
در فاصله دو ماه از آمدنش هنوز تکلیف بخش مهمی 
مانند معاونت سیما و به تبع آن مدیران شبکه های 
تلویزیونی را مشخص نکرده است. به خصوص مدیر 
شبکه ۳ سیما که شاید به جهت حواشی ایجاد شده 
پیراون فردوسی پور و برنامه نود بیشترین شناخت در 
جامعه از وی به وجوده آمده و به جرات می توان گفت 
بسیاری از مردم از بین مدیران میانی صداوسیما 
شاید صرفا نام علی فروغی را شنیده باشند. در همین 
خصوص نیز بر همگان مسجل است که تا زمانی 
که علی فروغی در مدیریت شبکه سه باقی بماند، 

بعید است بتوان منتظر بازگشت برنامه »نود« و 
عادل فردوسی پور بود. مدیران سابق صداو سیما 
قدر سرمایه های داخلی خود را نداسته و به سمت 
سرمایه سوزی حرکت کردند. بهتر است مدیران 
جدید در عصری که همه رسانه ها از این رسانه  جلو 
زده اند اندک سرمایه هایی مانند فردوسی پور را از 
دست ندهند تا همچنان به واسطه برنامه هایی چون 
نود صداوسیما نیز بتواند همچنان مخاطبین خاص 

خود را داشته باشد. 
  استفاده از تمام ظرفیت ها

سلیقه  مورد  در  صداوسیما  سازمان  رئیس 
مخاطبان برای بازگشت چهره های محبوب به 
رسانه ملی اظهار داشت: از ضوابط حرفه ای و قانونی 
رسانه ملی است که از تمام ظرفیت ها و قدرت آنتن 
برای جلب اعتماد و جذب نظر مخاطبان استفاده 
کند و هیچ گونه ظرفیتی را نباید نادیده بگیرد. 
پیمان جبلی تاکید کرد که استفاده بهینه از تمام 
ظرفیت ها و پتانسیل ها از ضوابط و معیارهای اساسی 
سازمان است، در دوره جدید ما سعی می کنیم از 
هیچ ظرفیتی در حوزه توانمندی، استعداد، محتوا، 
ژانرهای برنامه سازی در حوزه نیروی انسانی غافل 
نشویم و همه را به رسمیت شناخته و از تک تک 
آنها صیانت کنیم. وی در مورد بازگشت چهره هایی 
همچون عادل فردوسی پور به آنتن رسانه ملی هم 
یادآور شد که پاسخ همان است که از قبل اعلام 
کرده ام. رئیس صداو سیما در آغاز به کار خود در  
خصوص بازگشت فردوسی پور و نود به شبکه ۳ گفته 
بود »از نظر ما ایشان منعی ندارد و می تواند بازگردد«.

  سوژه تئاتر
یک کارگردان تئاتر با نمایش »علیه من شهادت 
نده 90« به دوری عادل فردوسی پور و حذف برنامه 
»نود« می پردازد. این نمایش به دوری عادل 
فردوسی پور از تلویزیون و حذف برنامه »نود« از 
زاویه ای متفاوت می پردازد. حسین حیدری پور 
که پیش از این نمایش »چه می کنه این! عادل 
فردوسی پور« را در سال 9۴ در فرهنگسرای نیاوران 
روی صحنه برده بود، واکاوی و آسیب شناسی 
فوتبال را از چندین جهت و زاویه مختلف در این 
نمایش بررسی می کند و تعطیلی برنامه »نود« را 
بعد از بیست سال یکی از دلایل روی صحنه بردن 

این نمایش می داند.

آرمان ملی - مطهره شفیعی: طرح جوانی جمعیت را ارائه 
می کنند اما از معضل دیگر که شاید خطر بیشتری از پیر شدن 
جامعه ایرانی دارد را فراموش کرده اند که همان مهاجرت نخبگان 
در حوزه های مختلف از کشور است. آمارها نشان می دهد طی یک 
بازه زمانی ۱۱ ساله، ۲۵ درصد نخبگان ایرانی از کشور مهاجرت 
کرده اند. بر اساس جدیدترین آمارهای رصدخانه مهاجرت ایران، 
۳۷ درصد از دارندگان مدال در المپیادهای دانش آموزی در بازه 
زمانی سال های ۸0 تا 9۱ مهاجرت کرده اند. ۲۵ درصد از مشمولان 
بنیاد نخبگان و ۱۵ درصد از رتبه های زیر هزار کنکور سراسری 
هم مقیم کشورهای دیگر هستند. آنها از بهتر شدن وضعیت 
کشور ناامید بودند. چمدان هایشان را بستند و مهاجرت از کشور 
را انتخاب کردند. خروج سرمایه های انسانی از کشور با همین چند 
آمار قابل توجه می شود. بر اساس جدیدترین آمارهای رصدخانه 
مهاجرت ایران، از تعداد ۲ هزار و ۷۶۵ نفر دارندگان مدال المپیاد 
دانش آموزی در بازه زمانی ۸0 تا 9۱ بیش از هزار نفر مقیم خارج 
هستند. همچنین حدود هزار نفر از آنها نیز سابقه خروج دارند و تنها 
۱۲۲ نفر از مهاجران بازگشتند. همچنین بیش از ۵ هزار و ۶00 نفر 
تعداد مشمولان بنیاد نخبگان طی بازه زمانی ۸0 تا 9۴ هستند. از 

این تعداد نیز حدود ۱۵00 نفر مقیم خارج هستند. حدود 
۱۵00 نفر نیز سابقه خروج دارند. اما تنها حدود ۲00 نفر 
از آنها برگشتند. در همین بازه زمانی از تعداد حدود ۵۴ 
هزار نفر از رتبه های زیر هزار کنکور سراسری، بیش از 
۸ هزار نفر مهاجرت کردند. حدود ۱۵00 نفر از آنها به 
کشور بازگشتند. به عبارتی بسیاری از نخبگان شرایط 
کشور را مناسب کار و زندگی ندانستند. پیش از این 

هم صندوق بین المللی پول گزارشی داد 
که بر اساس آن ایران با صدور سالانه 

۱۵0 تا ۱۸0 هزار نخبه به لحاظ 
مهاجرت نخبگان، در میان 9۱ 
کشورِ در حال توسعه رتبه 

اول را داشت. با بررسی آمار 
مهاجرت در سال های اخیر 

این خطر بیش از همیشه احساس می شود. واضح است که سرنوشت 
جامعه ای که نخبگانش خدمت در کشورهای دیگر را به ماندن در 

وطن و سازندگی ایران ترجیح می دهند چه خواهد بود.
 شرایط را مهیا کنید، مهاجرت نکنند

 طبیعی است که نمی توان با وضع قانون در مجلس دلواپسان 
خروج نخبگان از کشور را ممنوع کرد چرا که نه تنها نتیجه عکس 
دارند بلکه سبب فشارهای بین المللی به کشور می شود. پس چه 
باید کرد؟ پاسخ به این سوال آسان است اما تحققش نیاز به اراده 
تصمیم سازان در کشور دارد. نخستین گمانه که از چرایی مهاجرت 
نخبگاه به ذهن خطور می کند وضعیت اقتصادی و معیشتی در ایران 
است. بسیاری از سرمایه داران ترجیح می دهند به ساخت یا خرید 
خانه در ترکیه بپردازند و سرمایه خودشان را در ایران هزینه نکنند 
چراکه اطمینانی از وضعیت فردای کشور ندارند و نمی دانند تصمیم 
سازان چه برنامه ای برای آینده دارند و مهمتر از آن وضع تحریم ها 
بر نگرانی سرمایه داران اضافه می کند. مذاکرات هسته ای و امضای 
برجام در مقطعی سبب امیدوار شدن اقشاری شد که قضد خروج از 
کشور را داشتند و این انتظار پدید آمد که وضعیت اقتصادی کشور 
بهبود پیدا کند اما با خروج آمریکا از برجام بار دیگر ناامیدی به 
جامعه ای ترزیق شد که در اندیشه مهاجرت بود. در بخش 
پزشکی هم شاهد مهاجرات متخصصان هستیم چنانکه 
در تیرماه سال جاری ئیس کل سازمان نظام پزشکی 
ایران به مهاجرت پزشکان اشاره کرد و افزود: »مهاجرت 
در اقشار تحصیلکرده یک خسارت برای کشور است و 
فقط خاص جامعه پزشکی نیست. اما در شرایط خاصی 
شاهد افزایش موارد مهاجرت هستیم و سالی ۳000 
درخواست برای مهاجرت پزشکان داریم.«  به گزارش 
»آرمان ملی«؛مسعود پزشکیان نایب رئیس 
مجلس دهم و نماینده فعلی تبریز درباره 
مهاجرت پزشکان گفت:»پزشکان در 
مقایسه با سال های قبل از وضعیت 
مورد رضایتی برخوردار نیستند و 
درآمد آنها کاهش پیدا کرده پس 

طبیعی است که  برخی از متخصصان رغبتی به ادامه کار در کشور 
نداشته باشند و بخواهند مهاجرت کنند« او توضیح داد:» کاهش 
درآمد یکی از دلایل مهاجرت پزشکان است به ویژه آنکه این 
مهاجران پزشکان متخصصی هستند که کشور به حضور آنها نیاز 
دارد. موضوع دیگر که سبب میل به مهاجرت در پزشکان می شود به 
نحوه مواجهه با آنهاست و اینکه جایگاه و حرمت حرفه آنها مدنظر 
قرار نمی گیرد.« وی اشاره کرد که برخی از آقایان برای درمان به 
خارج کشور می روند و بسیار بیش از هزینه  درمان در داخل، برای 
سلامتی شان خرج می کنند اما در داخل کشور توجهی به پزشکان 
نمی شود.« پزشکیان جراح قلب است اما هیچگاه آرمان هایش را 
فدای درآمد کلان نکرده و می گوید:» من در خواب هم این همه 
حقوق را  نمی دیدم. انقلاب نکردم که بیایم برای خودم پول و 
خانه درست کنم. بعد از وزارت، تازه رفتم زمین و باغ گرفتم و برای 
بچه هایم خانه گرفتم. آن هم چون جراحی می کردم، به حسابم پول 
واریز می کردند. قبلا کارمند بودم، حقوق کارمندی به من می دادند. 
ما دنبال پول نبودیم، ولی در این جامعه نباید کاری کنیم که 
پیشکسوتان انقلاب که برای جامعه کاری کردند، برای کرایه کردن 
خانه مشکل داشته باشند. من پزشکم، الان می توانم زندگی ام را اداره 
کنم، اگر کارمند بودم  نمی توانستم.« یک نماینده مجلس هم دیروز 
صریح کرد: متاسفانه طی سه سال گذشته حدود ۴ هزار نفر پزشک 
و حدود ۳00 هزار نفر از جمعیت دانشگاهی که مدارک آنها فوق 
لیسانس و دکترا بوده، از کشور مهاجرت کردند. قاضی زاده هاشمی 
افزود: وقتی جمعیت وسیع نخبگانی میل به مهاجرت پیدا کرده و یا 
شرایط آن را پیدا کرده، نشان دهنده آن است که در کشور نیازمند 

مؤلفه های امیدآفرینی هستیم.
 تا دیر نشده اقدام کنید

ظاهرا در داخل هم برخی هستند که مهاجرت را یک روال هادی 
و غیرقابل کنترل می دانند به نحوی که نادانسته در روند تسریع آن 
گام بر می دارند مانند صرح صیانت از فضای مجازی که سبب نگرانی 
بسیاری از آنانی شد که درآمدشان از فضای مجازی بود و به طور 
طبیعی امکان دارد بخشی از این افراد راهی جز مهاجرت برای گذران 
زندگی نداشته باشند. در نهایت ساحت کشورهای دیگر با سرمایه 
ایرانیان موضوع تلخی برای کشور است و نمی توان پذیرفت بیماران 
در ایران به دلیل مهاجرت پزشکان متخصص فوت می کنند و... 
مسئولان عرصه های مختلف به ویژه مذاکره کنندگان هسته ای و 
نمایندگان مجلس  و... باید تا دیر نشده فکری برای بهبود فضا کنند 

تا آمار مهاجرت کاهش پیدا کند.

»آرمان ملی« پیامدهای افزایش مهاجرت را بررسی می کند

مي روند؛ اما ساکت و ناخشنود... 
 سرمایه ایرانی خرج سازندگی غیرایرانی!        مسعود پزشکان: کاهش درآمد و  بی احترامی دلیل مهاجرت پزشکان است

بیش از همه به عنوان چهره سیاسی شناخته شده است و البته 
غوغای برکناری او از دبیرکلی حزب کارگزاران او را سوژه رسانه ها 
در هفته جاری کرد اما به هر حال نمی توان استاندار اصفهان 
بودن را از رزومه غلامحسین کرباسچی خط زد. او از سال ۶۱ تا 
۶۸ استاندار اصفهان بود و طبیعی است که اکنون درباره نگرانی 
مردم این استان صحبت کند. کرباسچی دیروز گفت: جنگ 
آینده دنیا، جنگ آب است. بحران آب هم تنها مختص ایران یا 
منطقه ما نیست و در نقاط دیگر دنیا هم بحران آب جدی است. 
وی اظهار داشت: »بخش عظیمی از منابع آبی برای کشاورزی 
مصرف می شود. در زمان ریاست جمهوری آقای هاشمی سدهای 
زیادی برای کنترل هرزآب ها و سیلاب ها ساخته شد. در مورد 
این که بعضی به ساخت این سدها انتقاد می کنند اما کسی هم 
نمی تواند منکر این باشد که امروزه نمی توان بدون سد و بند 
آب های سطحی را کنترل کرد. شاید در احداث برخی سدها هم 

اشتباهاتی صورت گرفته  باشد اما استثناست.

نمی توان انکار کرد که مجلس یازدهم هنوز نتوانسته نقشه راه را 
پیدا کند و به آنچه بپردازد که نیاز اصلی مردم است. طرح صیانت از 
فضای مجازی یا ممنوعیت سگ گردانی و... نمونه هایی از موضوعاتی 
است که نمایندگان به جای پرداختن به طرح هایی در راستای رفع 
مشکلات معیشتی مردم به آنها توجه دارند. دیروز یک چهره اصولگرا 
گفت: وقتی راه درستی انتخاب نمی شود منجر به کاهش اعتماد 
عمومی به مجلس خواهد شد. نباید با طرح های غیرکارشناسی برای 
حکومت دشمن تراشی کرد. برای حل موضوعاتی همچون »جوانی 
جمعیت«، »صیانت از کاربران فضای مجازی« و »صیانت از حقوق 
عامه در مقابل حیوانات خطرناک« چاره ای نیست جز آنکه این 
موضوعات را به بحث عمومی تبدیل کنیم. محمد مهاجری افزود: 
قطعا مناظرات فرهنگی و اجتماعی نه تنها بدتر از مناظرات انتخاباتی 
که نمی شود، بلکه موجب فرهنگ سازی در جامعه می شود. در واقع 
از این طریق مجلس باید توضیح دهد چرا موضوع اشتغال و کم آبی 

را رها کرده و چسبیده است به سگ و گربه مردم. 

 بسیاری نامش را هم نشنیده بودند و گمانه های زیادی درباره 
توافق موقت هسته ای مطرح می شد. همیشه در روزهای منتهی به 
آغاز مذاکرات است که طرح ها و پیشنهادات هسته ای جدی تر از 
گذشته مطرح و بررسی می شود مانند همین توافق موقت که دیروز 
سخنگوی اسبق وزارت خارجه درباره آن گفت:» موضوع توافق 
موقت برای آزاد کردن بخشی از دارایی های مسدود شده ایران را 
در ازای توقف بعضی از فعالیت های کشورمان مطرح کرده اند. باید 
جزییات این توافق معلوم شود تا بتوان آنرا ارزیابی کرد. طرح توافق 
موقت هم می تواند مفید و هم فریب باشد.« حمیدرضا آصفی افزود: 
تا جزئیات طرح مطرح شده در رسانه های آمریکا تحت عنوان توافق 
موقت روشن نشود قضاوت درستی نمی توان درباره آن داشت. این 
طرح هم می تواند فرصتی باشد برای اینکه در یک فضای روشن 
تصمیم گرفت و هم می تواند یک تله رسانه ای باشد. آمریکایی ها 
هنوز به طور رسمی چیزی اعلام نکرده اند و تیم مذاکره کننده ایران 

بعد از دریافت جزییات درباره آن تصمیم لازم را اتخاذ می کند.

 

چرا مجلس به سگ و گربه 
چسبیده؟

 توافق موقت فریب
 یا فرصت؟

  روایت کرباسچی از تدابیر 
هاشمی برای اصفهان 

   »آرمان ملی« لزوم بازگشت برنامه  های پرمخاطب به تلویزیون را گزارش می کند:

 بازگشت فردوسی پور 
در حرف ، نه عمل

  آقای جبلی! بازگشت فردوسی پور مطالبه جامعه است، نه نیاز صداوسیما
   رئیس صدا وسیما: رویکرد ما تغییری نکرده؛ فردوسی پور منعی برای بازگشت ندارد


